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Mikulášské odpoledne ve školní družině.

Vykročte i Vy se smíchem a veselím – třebas  
trochu čertovským – do nového roku!  PF 2022



Na prahu nového roku můžeme hodnotit ten starý.

Slovo starosty

Vážení čtenáři Kunvaldského Poledníku 
a občané městysu Kunvald, 

je to stejné jako na začátku každého roku, 
zase jsme o rok starší. Stále se opakující kolo-
běh ubíhajících dnů a  měsíců. Kouzelného os-
líka a prsten mají jen v pohádkách, nám zbývá 
pouze realita skutečného života. Stojíme na pra-
hu nového roku a  nevíme co nás čeká, přede-
vším s ohledem na to, co nás zasáhlo v průběhu 
uplynulých dvou let v podobě virového onemoc-
nění Covid-19. Omezení v podobě celé řady mi-
mořádných opatření, která v různých podobách 
trvají od poloviny března roku 2020. Cílem bylo 
zamezit šíření nákazy a tím ochránit zdraví nás 
všech. Bohužel i na začátku nového roku je si-
tuace související s  virovým onemocněním vel-
mi vážná. Všichni si jistě přejeme, aby rok 2022 
hlavně v této souvislosti byl lepší. 

Připravujeme rozpočet a zastupitelstvo se 
zamýšlí jak a kam vynaložit finanční prostřed-
ky. Jak to tak bývá, práce je stále dost, ale fi-
nanční možnosti mají své hranice. V  tom po-
myslném měšci obecního rozpočtu nebudeme 
mít nikdy tolik, aby se podařilo udělat vše dle 
jednotlivých požadavků a představ občanů.

Při vstupu do nového roku jsme si již zvyk-
li bilancovat, proto mi dovolte krátce zhodnotit 
ten rok již uplynulý. Zcela jistě tou nejdůležitěj-
ší informací je celkový výsledek hospodaření. 
Městys v  roce 2021 hospodařil s  ročním roz-
počtem ve výši zhruba 18 mil.Kč. Z toho je tře-
ba zajistit běžný chod městyse, mateřské a zá-
kladní školy, odpadové hospodářství, veřejné 
osvětlení, zásahovou jednotku hasičů, opravy 
a údržbu majetku a naše rozvojové aktivity. Při 
psaní tohoto článku do Poledníku ještě nebyl 
uzavřen hospodářský rok. Dle vývoje finanční-
ho hospodaření můžeme konstatovat, že hos-
podaření roku 2021 neskončí ztrátou. 

Připomeňme si tedy to podstatné, ale 
také drobnější práce uskutečněné pro zlepše-
ní vzhledu městyse Kunvald. Pro úplnost zde 
uvádím rovněž finanční náklady s  tím spoje-
né. Velkým dílem rozpočet zatěžuje hospo-
daření s  odpady. Odpadům se budeme věno-
vat podrobněji v  samostatném článku v  příš-
tím čísle KP. Chtěl byl pouze krátce informovat 
o  možnosti zapůjčení kontejneru jako službu 

pro občany. Kontejner lze půjčovat bezplatně 
po nezbytně nutnou dobu.

Dalším velkým dílem pomyslného ko-
láče obecního rozpočtu je provoz školy. 
Dlouhodobě bojujeme za udržení úplné zá-
kladní školy, ale tato snaha není zadarmo. 
Příspěvek poskytnutý škole na její provoz 
a mzdové prostředky pedagogických pracov-
níků, protože škola má udělenu výjimku ze 
stanoveného počtu žáků, z  rozpočtu 2021 
činil 1.975.000 Kč. V  průběhu hlavních škol-
ních prázdnin se podařilo vylepšit prostře-
dí ve třídách mateřské školy a  základní ško-
ly. Byly provedeny opravy podlah a bylo polo-
ženo nové lino ve všech kmenových třídách 
ZŠ a ve dvou třídách MŠ. Na výměnu podlah 
bylo zažádáno o grantovou podporu prostřed-
nictvím MAS Orlicko. Celkové náklady ve výši 
499.968 Kč. Tady je systém následující, nejpr-
ve je třeba provést práce, po dokončení zapla-
tit, následně zažádat o platbu (škola má zažá-
dáno), po provedené kontrole budou uvolněny 
dotační prostředky. Dotace pokryje 80 % ná-
kladů, tedy téměř 400.000 Kč. Následně byla 
provedena výmalba těchto prostor, nátěry ra-
diátorů a obklady kolem umyvadel, vyměněna 
umyvadla a instalovány pod ně skříňky. To vše 
stálo 172.900 Kč. 

Škole se také podařilo získat dotační pod-
poru na tzv. „Šablony“ – projekty pro výuku ve 
výši 480.226 Kč. Finanční prostředky je mož-
no čerpat po dobu 2 let. V tomto roce byly pou-
žity na pořízení nové kuchyňské linky pro cvič-
nou kuchyň, dvou interaktivních dataprojekto-
rů, dvou interaktivních tabulí, nábytku do 1., 
2. a  3. ročníku ZŠ, nábytku do MŠ, 11 table-
tů pro MŠ. Řadu prací s tím spojených prove-
dl pan školník Roman Vagner, kterému se rov-
něž podařilo opravit dopravník paliva v kotel-
ně. Nový měla dodat firma včetně montáže za 
59.726 Kč, ale dodavatel od smlouvy odstou-
pil. Ušetřené prostředky mohla škola využít 
jinde. Děkujeme touto cesto panu školníkovi. 

Rozsáhlá péče (z  pohledu financí) byla 
opět věnována opravě komunikací. Záležitost 
komunikační dostupnosti je jedna z  nejsloži-
tějších, protože na našem katastru o rozloze 
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30 km2 je rozprostřena síť různých druhů komu-
nikací v celkové délce téměř 75 km. Nesmíme 
rovněž zapomenout na to, že součástí komu-
nikací jsou různé propusti, propustky, opěrné 
zdi a  hlavně mosty. Počet mostních objektů 
překračuje dvě desítky.

V  loňském roce se podařilo úspěšně zavr-
šit dlouholeté úsilí směřující k  opravě komuni-
kací mezi místními částmi Kunačice a  Záhory. 
Příprava začala již v roce 2015, v roce následují-
cím byla předána projektová dokumentace a za-
jištěno stavební povolení. Několik let jsme čeka-
li, zda se na tuto akci podaří zajistit financová-
ní prostřednictvím Státního pozemkového úřa-
du v  rámci podporovaných projektů „Realizace 
společných zařízení“. V roce 2021 se na nás ko-
nečně usmálo štěstí. Rekonstrukce obou čás-
tí cesty byla úspěšně realizována. Úsek od kři-
žovatky v  osadě Kunačice směřující do osady 
Záhory k penzionu paní Skalkové – první část, 
následně část druhá, od křižovatky u  penzio-
nu Skalkových dolů k  salaším až po rybníček 
u  lesa. Celková délka opravených komunikací 
3 km, investiční hodnota rekonstrukce cest čini-
la 16.819.913 Kč. Vše bylo financováno z dotač-
ních prostředků. Děkuji za pomoc a  spoluprá-
ci vedoucí pobočky SPÚ v Ústí nad Orlicí paní 
Ing.  Jeníčkové a  rovněž ostatním zaměstnan-
cům pobočky SPÚ. 

V  rámci provádění stavebních prací výše 
uvedených úseků jsme využili nepotřebný dr-
cený materiál na opravu úseku komunikace  
od křižovatky u penzionu na Záhorách nad cha-
lupu če 049 (čp. 41 Záhory) paní Divíškové. 
Dostupným materiálem byl tak opraven úsek 
v  délce 1 kilometru. Práce spojené s  manipu-
lací, převozem, uložením, rozhrnutím a  hut-
něním se podařilo zajistit v  rámci provádě-
né stavby. Dále se při tom podařilo opravit ně-
které výtluky komunikací v  Zadním dole smě-
rem na Záhory, u  bývalého kravína AB k  silnici  
III. třídy na Rokytnici v Orlických a úseku směřují-
cím k osadě Kunačice.

V  dolní části městyse byla provedena 
oprava propadlé části komunikace v křižovat-
ce u čp. 154 a čp. 182. Na Bubnově část úseku 
účelové komunikace ve směru na Malý Bubnov 
a  v  úseku obecního lesa. To zatížilo obecní 
rozpočet částkou 256.809  Kč. Zpevněna byla 
také část účelové komunikace pod bývalým ryb-
níkem v horní části obce za mostem „V Ráji“, do-
plněny splávky poškozeného úseku „Vágnerovy 
cesty“ včetně opravy krajnic. Toto nákladem 
271.590 Kč. Dále byly opraveny výtluky poško-
zené komunikace v  dolní části osady Končiny 
a  příjezdová komunikace k  hasičské zbrojnici. 

Tyto opravy stály celkem 247.535 Kč. V tomto 
roce byly také provedeny odborné prohlídky most-
ních objektů, za které městys zaplatil 140.000 Kč.

Na projektovou přípravu pro realizaci pří-
stupu ke stavebním parcelám u čp. 321 a rekon-
strukci komunikace v horní části obce nad býva-
lým žulovým lomem jsme zaplatili 110.699 Kč.

Některé opravy se podařilo provést díky 
spolupráci s majiteli nemovitostí. Městys za-
jistil materiál, nebo jeho určitou část a  oni 
sami si provedli uložení, případně další práce 
po vzájemné dohodě. Děkujeme jim touto ces-
tou za pomoc a spolupráci. 

Součástí údržby komunikací je rovněž zajiš-
tění jejich sjízdnosti v zimních měsících a násled-
ný jarní úklid. Zimní údržba stála 221.814 Kč, ná-
sledný úklid po zimně dalších 41.623 Kč.

Průběžně jsou prováděny drobné úpra-
vy stávající zeleně v centru, na pietních mís-
tech, místech spjatých s historií městyse a na 
dalších plochách. Odborné ošetření a  údrž-
bu některých ploch provádí smluvně specia-
lizovaná firma. Rovněž je průběžně provádě-
na údržba travnatých ploch v městysi (hrabá-
ní a úklid listí, sečení příkopů a údržba dalších 
ploch). Dále také odborné ošetření památných 
stromů. Na údržbu zeleně a péči o stromy byla 
vynaložena částka 135.328 Kč. Sečení příko-
pů a některých dalších hůře dostupných ploch 
bylo provedeno dodavatelsky. Za toto jsme za-
platili 80.075 Kč. Celou řadu těchto prací při 
úklidu veřejných prostranství a  obecních po-
zemků včetně drobných oprav a  nátěrů, kte-
rých jste si mohli všimnout, se podařilo zabez-
pečit díky práci zaměstnanců městyse. Děkuji 
jim touto cestou za poctivě vykonanou práci.

Pro potřeby údržby majetku městyse a uleh-
čení práce zaměstnanců byla pořízena nová 
technika. Traktor Deutz Fahr (1.076.779  Kč), 
čelní nakladač (264.066 Kč), zimní řetězy a zá-
važí (39.741 Kč), nosič kontejnerů (384.780 Kč), 
bubnová sekačka s mulčovačem (98.020 Kč). 

Vzhledem k tomu, že máme tři zásahová vo-
zidla, ale měli jsme pouze dvě garážová stání, 
bylo nutno provést rozsáhlou rekonstrukci ha-
sičské zbrojnice. Byla opravena podlaha původ-
ních stání, v prostoru dílny a skladu upraveno dal-
ší garážové státní pro DA-L1Z Ford Transit, osa-
zena nová rolovací garážová vrata. Za budovou 
byl zhotoven přístřešek na kompresor, odvodně-
ní jednotlivých stání, oprava omítek, malby a ná-
těry. Náklady spojené s rekonstrukcí budovy se 
vyšplhaly na částku 542.096 Kč. Z Programu ob-
novy venkova Pardubického kraje se na tuto akci 
podařilo získat 110.000 Kč. Rozsáhlou část pra-
cí s tím spojených, bourání, zednické práce, nové 
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podlahy, nová elektroinstalace, malby a nátěry, 
provedli svépomocí hasiči. Tím městysi uspoři-
li více jak 500.000 Kč. Patří jim za to skutečně 
velké díky. 

V případě zásahové jednotky Sboru dobrovol-
ných hasičů jsme se tentokrát věnovali doplnění 
potřebného materiálu a výstroje. Pro členy zása-
hové jednotky byly zakoupeny nové hadice, vozi-
dlová radiostanice do DA Praga V3S, smart box, 
ruční hasicí přístroje do hasičské zbrojnice a na-
viják na hadice. To vše za 53.152 Kč. Pardubický 
kraj nás podpořil na tyto věci částkou 21.600 Kč. 

Z  rozpočtu byla rovněž podporována čin-
nost spolků, jejich práce s  mládeží a  sociál-
ní služby, které využívají naši občané. Na tyto 
aktivity jsme přispěli částkou 239.000 Kč. 

Vlastníci lesů dlouhodobě bojují s kůrovco-
vou kalamitou. Na hospodaření v lesích ve vlast-
nictví městyse jsme z Ministerstva zemědělství 
obdrželi finanční podporu ve výši 31.302 Kč.

Z rozpočtu městyse jsou také hrazeny členské 
příspěvky svazků obcí, jichž je Kunvald členem, 
a to Sdružení obcí Orlicko, DSO Pod Zemskou bra-
nou. Dále dofinancování společných projektů, kte-
ré zastřešují svazky obcí. Za tyto aktivity jsme za-
platili celkem 225.520 Kč.

Za přípravu projektu rekonstrukce jídelního 
a stravovacího provozu v objektu bývalého penzi-
onu U Lípy, výběrové řízení na rekonstrukci č. p. 31 
a č.p. 392 jsme zaplatili celkem 320.045 Kč.

V dolní části obce byla poškozena autobu-
sová zastávka u prodejny Konzum. Bohužel vi-
níka se nepodařilo vypátrat. Poškození bylo ře-
šeno prostřednictvím pojištění majetku, které 
má městys sjednáno. Městys obdržel plnění ve 
výši 140.234 Kč. Před zimou byla osazena stav-
ba nová na původní místo. Zatím městys za prá-
ce s tím související zaplatil 104.268 Kč. Na jaře 
bude ještě stavba dokončena – bude položena 
střešní krytina a budou provedeny další truhlář-
ské práce (okna, dveře).

Pro udržení provozu prodejny v  dolní 

části městyse jsme v rámci smlouvy s obchod-
ním družstvem Konzum poskytli finanční pod-
poru na zajištění veřejné služby pro zajištění po-
travinové obslužnosti. To zatížilo rozpočet část-
kou 150.284 Kč. Úprava sociálního zařízení v ob-
jektu Salaše bude stát dle nabídky firmy STAPS 
442.713 Kč. Objekt bude po úpravě možné vyu-
žívat celoročně.

V rámci projektů Úřadu práce na vytvoře-
ní pracovních míst veřejně prospěšných prací 
nám byla poskytnuta od června podpora ve výši 
15.000 Kč měsíčně na jedno pracovní místo. Tím 
jsme si vylepšili rozpočet o částku 105.000 Kč.

Obce v  roce 2021 obdržely kompenzač-
ní bonus Covid, městysu Kunvald tím přitek-
lo do rozpočtu celkem 219.687  Kč. Na orga-
nizaci a zajištění voleb do PS PČR jsme dosta-
li částku 31.000 Kč. Na výkon činnosti spojený 
se státní správou a opatrovnictvím pak dalších 
209.900 Kč.

Uvádím zde jen ty nejdůležitější akce, kte-
ré se podařilo uskutečnit, ale nelze opomenout 
mnoho dalších drobných činností a akcí, které 
se v průběhu roku uskutečnily. Jak jsem již dříve 
zmínil, byla řada z nich zabezpečena díky práci 
zaměstnanců městyse.

Děkuji touto cestou všem občanům, kte-
ří nás podporovali a  svým přístupem nám po-
máhali. Rovněž vyjadřuji poděkování všem za-
městnancům městyse. Společně řešíme problé-
my a potřeby každodenního života a věřte, že po-
kud možno bezproblémový chod je tvořen řadou 
drobnějších, ale i větších úkolů, které občan čas-
to ani nezaznamená.

Do nového roku přeji všem našim občanům 
pevné zdraví, lásku v srdci, dobrou mysl, a hlav-
ně štěstí na každém kroku. Zastupitelům městy-
se přeji, aby se dokázali vždy včas a správně roz-
hodnout ve prospěch občanů a Kunvaldu.

Hezký nový rok Vám všem, vážení čtenáři 
a občané městyse Kunvald.

Josef Paďour, starosta městyse

Přítomni: 
Ing. Josef Paďour, Ing. Jana Trejtnarová, 
Daniela Bolečková, Ing. Roman Rusz, Josef 
Vágner, Matouš Paďour, DiS., Petra Zářecká, 
Roman Vagner, Alena Foglová, Bc. Marta 
Gregušová, DiS.,

Omluveni: Ing. Jan Pokálený 
* Program jednání: 

Starosta městyse seznámil zastupitelstvo 
s návrhem programu jednání zasedání zastupi-
telstva a požádal zastupitele o případné připo-
mínky či doplnění programu. 

Co je nového...?

Nejdůležitější body ze zasedání zastupitelstva městyse dne 11. 11. 2021
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Ing. Rusz požádal, zda by bod týkající se 
střednědobého výhledu nemohl být přesunut za 
bod rekonstrukce penzionu U Lípy.

Zastupitelstvo odsouhlasilo 10 hlasy (všich-
ni přítomní pro) přednesený program jednání za-
stupitelstva se změnou pořadí projednávání jed-
notlivých bodů, kterou navrhl Ing. Rusz.
* Rozpočet městyse Kunvald na rok 2022 – pří-
prava. 

Starosta městyse uvedl, že Finanční výbor 
se v následujících týdnech bude věnovat přípra-
vě návrhu rozpočtu na rok 2022 tak, aby mohl být 
předložen na příštím jednání zastupitelstva a po-
žádal zastupitele o přípravu návrhů k rozpočtu.

V této souvislosti Jana Trejtnarová uvedla, 
že by bylo vhodné, kdyby zastupitelé zaslali své 
návrhy včetně alespoň přibližné finanční část-
ky e-mailem, pan M. Paďour požádal o zaslání 
do konce listopadu tak, aby se jimi mohl finanč-
ní výbor zabývat.

Zastupitelstvo vzalo informace, které za-
zněly v tomto bodě, na vědomí.
* Inventury majetku městyse – plán inventur. 

Starosta uvedl, že v  příloze k  programu 
jednání byl zaslán zastupitelům Plán inventur 
majetku na rok 2021 včetně složení jednotli-
vých inventarizačních komisí. V  souladu se 
zákonem o účetnictví a vyhláškou o inventa-
rizaci majetku a závazků je nutné provést řád-
nou inventarizaci k 31. 12. 2021.

Zastupitelstvo po krátkém projednání 
odsouhlasilo 10 hlasy (všichni přítomní pro) 
Plán inventur na rok 2021 včetně jmenovité-
ho obsazení Hlavní a Dílčích inventarizačních 
komisí.
* Rekonstrukce I. NP v čp. Kunvald 392, penzi-
on U Lípy – informace. 

Starosta seznámil přítomné s  anonymizo-
vaným výsledkem Zadávacího řízení na rekon-
strukci č.p. 392 – penzionu U Lípy. Lhůta pro po-
dání nabídek uplynula dne 5. 11. 2021. Celkem 
byly doručeny čtyři nabídky s následujícími ce-
nami bez DPH: nabídka č. 1 – 12.395.483,63 Kč, 
nabídka č. 2 – 10.141.294,89  Kč, nabíd-
ka č. 3 – 10.576.697,73  Kč, nabídka č. 4 – 
12.356.536,43  Kč. V  současné době probíhá 
kontrola potřebných náležitostí, v případě nedo-
statků bylo vyžádáno doplnění potřebných do-
kumentů. Uvedl, že v případě dodání podkladů 
v dohledné době a ukončeném hodnocení bude 
svoláno k této záležitosti mimořádné zasedání 
zastupitelstva.

Ing. Rusz ve svém příspěvku uvedl, že de-
klaruje, že otázku stravování je nutno řešit, ale 

musíme uvažovat ekonomicky a požádal zastu-
pitele o zvážení všech možností, z nichž jednou 
je dovoz obědů. Dle jeho názoru vyjde provoz jí-
delny na nákladech 1 mil. Kč, kdežto dovoz obě-
dů jen 250 tis. Kč. Prověřil možnost dovozu obě-
dů a uvedl, že nejméně dvě školy v okolí mají ka-
pacitu na pokrytí obědů ve škole v Kunvaldu, kde 
by se obědy pouze vydávaly, rovněž uvedl, že je 
otázkou, jak dlouho se udrží druhý stupeň na ško-
le v Kunvaldu a znovu požádal zastupitele o zvá-
žení možnosti dovozu obědů. 

Starosta opakovaně vysvětlil, že se nejed-
ná pouze o  řešení nevyhovujícího stravovací-
ho provozu ve škole, ale také o možnost vaření 
obědů pro občanskou veřejnost, rovněž je plá-
nováno možné využití pro občany pro setkání 
různého druhu. Domnívá se, že toto využití od-
povídá plně tomu, za jakým účelem byla nemovi-
tost zakoupena. Dále uvedl, že existenci II. stup-
ně ve škole řešíme nejméně 20 let a vždy byla ze 
strany zastupitelstva snaha udržet z mnoha dob-
rých důvodů úplnou základní školu. Rovněž má 
zkušenost, že pokud lidé shánějí bydlení, nebo 
se zajímají o nákup parcel, vždy se ptají, zda je 
zde úplná škola a  tato skutečnost je vždy ví-
tána.

Jana Trejtnarová uvedla, že většina zastu-
pitelů je dle jejího názoru přesvědčena o  po-
třebnosti plánované rekonstrukce, o  potřeb-
nosti vybudování takovéhoto typu stravovacího 
provozu s možností využití pro občany, je nutno 
vzít v potaz i pracovní místa, která budou zacho-
vána a dotázala se Ing. Rusze, jak by tedy podle 
jeho názoru měla být nemovitost využita. 

Ing. Rusz k vystoupení starosty vznesl do-
taz, kde vezmeme finanční prostředky ve výši 
3,5 mil. Kč na školu a zda to není na rozpočet 
městyse příliš velký podíl, když příjmy městy-
se budou klesat. K  dotazu Jany Trejtnarové 
Ing. Rusz uvedl, že je to obdobné jako s objek-
tem Kampeličky a v penzionu by mohla být na-
příklad ubytovna. Dle jeho názoru by si objekt 
měl vydělat na provoz – tedy provoz objektu by 
měl být hrazen z příjmů objektu.

Pan M. Paďour uvedl, že varianta dovozu 
obědů a jejich výdej je z pohledu legislativních 
a hygienických předpisů obtížná záležitost, dále 
uvedl, že zde bylo již několikrát řečeno, že škola 
do budoucna s přesunem stravovacího provozu 
využije uvolněné prostory pro jiné potřeby a ak-
tivity. Dále uvedl, že prozatím vývoj příjmů jde 
pozitivně a dá se již předpokládat, že příjmy ne-
budou nižší než v uplynulém roce.

Ing. Rusz uvedl, že ve střednědobém roz-
počtu je výhled nižší. Jana Trejtnarová vyslo-
vila názor, který doplnil i  starosta městyse, 
že střednědobý výhled je třeba brát skutečně 
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pouze jako výhled. Podstatné jsou rozpočty 
tvořené pro jednotlivé roky a ani o  těch nelze 
říci, že jsou predikovány zcela přesně, neboť 
příjmy se generují z výhledů a odhadů a v prů-
běhu roku se rozpočet zpřesňuje jednotlivými 
rozpočtovými opatřeními tak, aby odpovídal 
skutečnému vývoji příjmů a výdajů toho které-
ho roku.

Po další diskusi zastupitelstvo vzalo na 
vědomí informaci o  průběhu zadávacího říze-
ní na rekonstrukci penzionu a sdělení starosty 
městyse o  možném svolání mimořádného za-
sedání zastupitelstva.
* Střednědobý  výhled  rozpočtu  na  roky 
2022–2025

 Starosta uvedl, že materiál byl zaslán za-
stupitelům společně s  dalšími podklady a  se 
zněním návrhu seznámí předseda Finančního 
výboru pan Matouš Paďour. Doplnil, že střed-
nědobý výhled byl vyvěšen na Úřední desce 
městyse v listinné i elektronické podobě po zá-
konem stanovenou dobu.

Pan Matouš Paďour uvedl, že vzhledem 
k  tomu, že toto zastupitelstvo má před sebou 
již pouze rok do konce funkčního období, bude 
se více věnovat roku 2022, neboť předpokládá, 
že nové zastupitelstvo si střednědobý výhled 
může upravit dle svých priorit. Dále uvedl výčet 
a výhled předpokládaných výdajů na jednotlivé 
akce, se kterými se počítá v následujícím roce 
s přesahem do roku 2023. 

Ing. Rusz uvedl, že je šokován částkou na 
zasíťování, kanalizaci a cestu ke stavebním par-
celám, které byly dle jeho názoru prodány vel-
mi levně a nebyla částka na sítě započítána do 
ceny, dle jeho názoru je to velmi nespravedlivé 
k ostatním občanům Kunvaldu.

Starosta uvedl, že pokud chceme, aby zde 
lidé stavěli, musíme jednak shánět stavební 
parcely, což není jednoduché a  jednak dát zá-
jemcům podmínky pro možnost výstavby.

Paní Bolečková uvedla, že pokud chce-
me, aby se věci pohnuly dál, je nutné staveb-
ní parcely zasíťovat. V  průběhu další disku-
se uvedl starosta, že nerozumí stanoviskům 
Ing. Rusze, neboť máme v současné době dvě 
lokality, které jsou určeny k výstavbě. Dvě par-
cely za Paďourovými byly již před časem prodá-
ny jako nezasíťované, zastupitelstvo tento pro-
dej odsouhlasilo, stavebníci si budují vodovodní 
přípojky na vlastní náklady a rovněž tak uhradili 
připojení na elektřinu. U parcel za Štumpfovými 
se jednalo již několikrát o zasíťování včetně pro-
blémů s  výstavbou cesty (nedostatečné polo-
měry zatáček pro nákladní dopravu a musela se 

zvolit jiná varianta), bylo jednáno se společností 
VaK, a.s. o spolupráci při výstavbě připojení vo-
dovodního řadu a kanalizace, kterou je nutné vy-
budovat kvůli propustnému a nevhodnému pod-
loží. Ing. Rusz by si měl tedy ověřit fakta a  již 
projednávané skutečnosti.

Pan Josef Vágner uvedl, že zastupitelstvo 
již v minulosti promítalo do prodeje parcel ceny 
spojené se sítěmi, jako příklad uvedl parcely po 
čp. 18. Po sečtení všech nákladů rozhodnulo 
zastupitelstvo o prodejní ceně parcel.

Zastupitelstvo po další diskusi odsouhla-
silo 9 hlasy (všichni přítomní mimo Ing. Rusze 
pro, 1 se zdržel (Ing. Rusz) Střednědobý výhled 
rozpočtu na roky 2022–2025.
* Žádost  o  prodej  pozemku  p.  č.  3256, 
k. ú. Kunvald – paní Roškotová.

Zastupitelstvo se vrátilo k  žádosti paní 
Adriany Roškotové o prodej pozemku p. č. 3256, 
k. ú. Kunvald, který je ve vlastnictví městyse 
Kunvald a  je obklopen pozemky ve vlastnictví 
paní Roškotové. Starosta uvedl, že záměr byl 
vyvěšen na úřední desce po zákonem stanove-
nou dobu a do dnešního dne k němu nepřišly 
žádné připomínky. Doporučil proto pozemek 
prodat za obvyklých podmínek.

Zastupitelstvo odsouhlasilo 10 hlasy (všich-
ni pro) prodej pozemku p. č. 3256, k. ú. Kunvald 
paní Adrianě Roškotové za cenu stanovenou 
znaleckým posudkem a úhradu všech nákladů 
spojených s prodejem. 
* Podání žádosti o dotaci – komunikace.

 Starosta městyse seznámil zastupitelstvo 
se skutečností, že Ministerstvo pro místní roz-
voj vyhlásilo dotační programy – jedním z vy-
hlášených titulů je obnova místních komunika-
cí. K podání žádosti je však nezbytné, aby toto 
podání žádosti bylo odsouhlaseno zastupitel-
stvem. Jedná se o opravu povrchu části komu-
nikace Končiny–Zaječiny, která je v části úseku 
značně poškozena.

Zastupitelstvo odsouhlasilo 10 hlasy (všich-
ni pro) podání žádosti o  dotaci vyhlášeného 
Ministerstvem pro místní rozvoj na opravu čás-
ti komunikace Končiny–Zaječiny.
* Žádost  o  poskytnutí  materiálu  na  opravu 
obecní cesty – Zaječiny.

Zastupitelstvo se seznámilo se žádostí 
Martínkových, Křivohlávkových a  dalších sou-
sedů ze Zaječin o zajištění materiálu na opravu 
cesty ve vlastnictví městyse Kunvald, která je 
poškozena po přívalových deštích a kterou vyu-
žívají jako přístupovou ke svým nemovitostem. 
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V žádosti uvádějí, že práce na opravě komuni-
kace si zajistí svépomocí.

Zastupitelstvo po krátkém projednání od-
souhlasilo 10 hlasy přítomných zastupitelů 
(všichni pro) poskytnutí potřebného materi-
álu žadatelům na opravu cesty ve vlastnictví 
městyse v Zaječinách. 
* Možnost  použití  techniky  ve  vlastnictví 
městyse pro občany.

Starosta městyse požádal pana Romana 
Vagnera o  seznámení zastupitelstva s  návr-
hem na stanovení ceny za použití mechanizač-
ních prostředků ve vlastnictví městyse Kunvald 
(traktor s řidičem, kontejner) v případě poskyt-
nutí služeb občanům.

Pan Roma Vagner uvedl, že by bylo vhodné, 
aby zastupitelstvo rozhodlo o  ceně, za kterou 
bude v  případě požadavku občanů zapůjčovat 
traktor s  řidičem a případnou další mechaniza-
cí. Uvedl, že kontejner lze půjčovat bezplatně, za 
zapůjčení traktoru navrhuje cenu 600,– Kč/ hod.

Ing. Rusz uvedl, že za zapůjčení kontejneru 
by účtoval fixní částku a cenu za zapůjčení trak-
toru by vztáhl k ujetým kilometrům.

Starosta vysvětlil, že vzhledem k  tomu, že 
kontejner byl pořízen z  dotačních prostředků, 
nelze jej po určitou dobu komerčně využívat, ale 
zapůjčit jej lze bezplatně, také z tohoto důvodu 
řešíme cenu za dopravu.

Pan R. Vagner uvedl, že fixní cena za zapůj-
čení kontejneru není v pořádku, protože poža-
davky mohou být zcela rozdílné, cena za hodinu 
je obvyklá a pro každého srozumitelná. 

Zastupitelstvo po další diskusi odsouhla-
silo 9 hlasy (všichni přítomní mimo Ing. Rusze 
pro), 1 hlas proti (Ing. Rusz) zapůjčeni traktoru 
s řidičem za 600 Kč/ hod s tím, že bude účtová-
na každá započatá čtvrthodina.
* Zadání projektové dokumentace – komunikace.

Starosta městyse uvedl, že zastupite-
lé měli možnost se v  podkladech pro jedná-
ní zastupitelstva seznámit s  nabídkami fir-
my MDS projekt na zpracování projekto-
vé dokumentace ve stupni DSP a PDPS (sta-
vební povolení a  provádění stavby) na dvě 
akce, na které je vzhledem k okolnostem nut-
no zpracovat řádnou projektovou dokumen-
taci, a  to: Rekonstrukce dešťové kanalizace 
na ppč.3335/5, 537 a účelové komunikace na 
ppč 6634 – u čp. 139 a 363, dále na Řešení vý-
hybny na ppč.3362/1 v k. ú. Kunvald – u kap-
ličky (pod Krejsovými). 

Zastupitelstvo po projednání odsouhlasi-
lo 10 hlasy (všichni přítomní zastupitelé pro) 

zadání vypracování projektové dokumentace 
na výše uvedené akce firmě MDS Projekt s.r.o. 
Vysoké Mýto na základě předložených ceno-
vých nabídek č. 302/2021 a 303/2021.
* Salaš – úprava sociálního zařízení.

Starosta uvedl, že zastupitelé měli možnost 
se seznámit s technickou zprávou a výkresy na 
úpravu sociálního zařízení na Salaši – v prosto-
ru, kde je v současné době sklad, WC pro personál 
a úklidová místnost by měla proběhnout přestav-
ba WC pro návštěvníky (WC muži a ženy), dále by 
zde byla ponechána úklidová místnost a sklad. 
Technickou zprávu a  výkresy vypracoval pan 
Jana Jindra. Dále uvedl, že zastupitelé rovněž ob-
drželi stanovisko KHS k zamýšlené úpravě.

Na úřad městyse Kunvald byly rovněž před 
jednáním zastupitelstva doručeny 2 cenové na-
bídky – první od firmy STAPS spol. s r.o. ve výši 
442.713 Kč včetně DPH, druhá do firmy Agrostav 
Ústí nad Orlicí ve výši 487.123,48 vč. DPH. 

Paní Bolečková se dotázala na časový hori-
zont realizace. Starosta odpověděl, že co nejdří-
ve, pokud zastupitelstvo záměr odsouhlasí, bude 
jednat se stavebními firmami, navrhuje, aby pro-
váděním stavebního dozoru a  dokumentací pro-
vádění stavby byl pověřen člen Výboru pro rozvoj 
obce – pan Jan Jindra, zpracovatel dokumentace.

Ing. Rusz se vyjádřil, že toto mělo být již 
dávno hotovo.

Zastupitelstvo odsouhlasilo 9 hlasy (všichni 
přítomní zastupitelé mimo paní D. Bolečkové pro), 
1 se zdržel hlasování (p. Daniela Bolečková) reali-
zaci úpravy sociálního zařízení na Salaši dle ná-
vrhu pana Jana Jindry firmou STAPS, spol. s r.o., 
která podala vhodnější cenovou nabídku a  po-
věřuje člena výboru pro rozvoj obce pana Jana 
Jindru prováděním stavebního dozoru a  doku-
mentací provádění stavby.
* Žádost  Masarykovy  ZŠ  a  MŠ  Kunvald 
o schválení změny závazných ukazatelů čer-
pání příspěvku na rok 2021.

Zastupitelé se seznámili se žádostí, ve kte-
ré se jedná o přesun finančních prostředků ná-
sledujícím způsobem:

Školní jídelna – přesun FP ve výši 15.000 Kč 
z kapitoly opravy a údržba do drobného dlouhodo-
bého majetku (bylo nutno zakoupit novou lednici).

Mateřská škola – přesun FP z kapitoly dlou-
hodobého majetku do oprav a  údržby (oprava 
a renovace dvířek nábytkové stěny ve třídě MŠ).

Zastupitelstvo odsouhlasilo 10 hlasy (všich-
ni přítomní zastupitelé pro) žádost Masarykovy 
ZŠ a MŠ Kunvald o schválení změny závazných 
ukazatelů čerpání příspěvku na rok 2021.
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Další zasedání Zastupitelstva Městyse Kunvald proběhnou 
ve čtvrtek dne 13. ledna 2022 

a ve čtvrtek 10. února 2022 vždy od 19 hod v sokolovně Kunvald.

Městys Kunvald informuje o vypsání finanční sbírky
Sbírka byla vypsána za účelem pomoci v tíživé životní situaci ve prospěch Magdaleny Furové.

Za tímto účelem byl zřízen u Komerční banky zvláštní bankovní účet číslo:
123-1107390227/0100.

Finanční sbírka je vypsána na období 2 let a po tuto dobu je možné na výše uvedený účet přispívat. 
Po ukončení sbírky budou finanční prostředky předány rodině Furových.

* Žádost Masarykovy  ZŠ  a MŠ  o  čerpání 
z investičního fondu.

Starosta uvedl, že tato žádost souvisí 
s  opravou podlah v  budově školy, která byla 
provedena v průběhu hlavních prázdnin. Jedná 
se o částku ve výši 499.968,– Kč. Je podána 
žádost o platbu ze SZIF (dotace 80 %), po pro-
placení bude příslušná finanční částka vráce-
na zpět do investičního fondu.

Starosta v této souvislosti uvedl, že již na 
počátku roku byla schválena žádost o čerpání 
z investičního fondu ve výši 59.726 Kč na mon-
táž nového dopravníku. Závadu se však podaři-
lo po odstoupení ze smlouvy ze strany dodava-
tele odstranit svépomocí a částka tedy nemu-
sela být čerpána. 

Zastupitelstvo odsouhlasilo 10 hlasy (všich-
ni přítomní zastupitelé pro) Žádost Masarykovy 
ZŠ a MŠ o čerpání částky 499.968,– Kč z inves-
tičního fondu.
* Masarykova základní škola a mateřská škola 
– informace o čerpání příspěvku na rok 2021.

Paní ředitelka školy Mgr. Klára Kodytková pí-
semně sdělila informaci o  vrácení nevyčerpa-

ných prostředků na úhradu mezd včetně odvo-
dů ve výši 200.000 Kč z důvodu navýšení peněž-
ních prostředků na platy z MŠMT do rozpočtu 
zřizovatele k 31. 12. 2021.

Zastupitelstvo vzalo informace na vědomí.
* Žádost – Slámožrouti Kunvald.

Zastupitelé se seznámili se žádostí 
Slámožroutů Kunvald o  možnost zapůjčová-
ní vozidla Ford Transit na dopravu na hokejo-
vé zápasy.

Starosta uvedl, že vozidlo je vedeno jako vý-
jezdové v rámci systému pokrytí sil a prostřed-
ků při vyhlašování požárního poplachu, je nut-
né, aby zastupitelstvo zvážilo také tuto sku-
tečnost. V  případě využití výjezdového vozi-
dla pro obdobné účely a organizace je nezbyt-
né – pokud s tím zastupitelstvo vysloví souhlas  
stanovit podmínky. Připomněl, že vozidlo bylo 
pořízeno z dotačních prostředků a je nutné pro-
věřit, zda je možné jej tímto způsobem využívat. 
Proto doporučuje prověřit všechny skutečnos-
ti spojené s poskytnutím dotačních prostředků.

Zastupitelstvo vzalo žádost na vědomí a po 
zjištění dalších skutečností se k žádosti vrátí.
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V pátek 3. 12. zavládl ve školní družině ne-
zvyklý ruch. Po 12. hodině se tu sešli žáci a žá-
kyně z 1., 2., 3. a 4. třídy a začali se převlékat. 
Tentokráte si mohli vybrat, zda se na chvíli sta-
nou anděly nebo čerty. V pekle se nakonec sešlo 
11 čertů a nahoře v nebíčku 9 andělů. Všichni 
byli nádherní a nechyběly žádné důležité detaily.

Hlavní program mohl začít. Čerti se nejprve 
povalovali jako správní lenoši, tančili svůj čertí 
tanec, trénovali nalézání a vylézání z pytle a há-
zeli bramborami. Andílci naopak foukali do pe-
říček, pinkali s balónky a předvedli i krásný an-
dělský taneček. Vše řídil nejprve hlavní Lucifer 
a pak zlatovlasý anděl s mikulášskou družinou, 
která k nám opět přišla zkontrolovat, jak si vede-
me. Vyslechla spoustu básniček i písniček a po 
zásluze všechny odměnila perníčky vlastní výro-
by a sladkými balíčky od hasičů. 

Tímto moc děkuji paní Darině Jedličkové 
a  celé její rodině, která připravila dětem 
opravdu skvělý zážitek. Nikdo se tady nebál 
a  v  dětských očích jsem viděla radost a  ob-
rovské nadšení. Už teď se společně těšíme 
na další zábavná odpoledne, která dají hodně 
přípravy a spoustu času. Sama vím, že se to 
ale vyplatí a děti budou mít na co vzpomínat.

Vychovatelka školní družiny, Irena Vagnerová

Mikuláš ve školní družině Rozsvěcení vánočního stromu 
v centru městyse

Čím žije naše kunvaldská škola...

Děti z  mateřské školy se pilně připravova-
ly na své vystoupení u  vánočního stromu, kte-
rý se měl v centru městyse rozsvěcet v sobotu, 
před první adventní nedělí. Nakonec, díky situ-
aci a platným opatřením, se strom rozsvítil bez 
veřejnosti, jen za zvuku koled z místního rozhla-
su. A tak se děti alespoň pod stromem vyfotily. 
Obdobné to bylo i v roce loňském, a tak nezbývá 
než věřit, že příští rok bude v tomto ohledu sku-
tečně lépe…

Jana Trejtnarová 

Vánoční besídka ve školní družině.
Děti z mateřské školy před vánočním stromem u hasi-
čárny
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Podzimní výstava

Stále se něco děje...!

Loňský rok nebyl pro pořádání kultur-
ních akcí příliš příznivý a  vzhledem k  okol-
nostem a  přísným opatřením jsme tehdy vý-
stavu odvolali. V roce letošním nebyla situa-
ce o moc lepší, ale opatření byla i pro pořádá-
ní výstav a podobných akcí přijatelná a dala 
se zvládnout.

Proto jsme se v  úterý 16. listopadu dopo-
ledne sešli v kunvaldské sokolovně s pány ma-
líři a  pustili se do instalace výstavy. A  proto-
že již máme za ta léta „nacvičeno“, práce šla 
rychle od ruky i přes maličko pozdnější příjezd 
pánů Josefa Macka a Rostislava Knápka Macka. 
Podstatná část instalace byla tak v časných od-
poledních hodinách hotova. 

Ve středu 17. 11. 2021 odpoledne se sešlo 
nemnoho lidí na malé slavnostní zahájení, život-
ní příběhy obou pánů malířů byste nevymysleli 
– ty se musí zažít. Vyprávění pana Josefa Macka 
bylo poutavé a těm, kteří se na zahájení sešli, ne-
pochybně jako mě utkvěl v paměti nezdolný op-
timismum 85 letého malíře, který studoval u pro-
fesora Tillicha. 

Krajiny, zátiší a květiny pana Josefa Macka 
si určitě našly své příznivce, stejně tak jako abs-
traktní díla pana Rostislav Knápka Macka bra-
vurně zvládnutá technikou enkaustiky. Skvělý hu-
dební doprovod při zahájení, za který velmi děku-
ji, manželů Věry a Pavla Tátošových, dokreslil mi-
lou atmosféru odpoledne.

Byla jsem nadšená, že opět po roce vidím 
sokolovnu plnou krásných obrazů a  myslím, 
že i  většině návštěvníků výstavy se díla líbila. 
Někteří si odnesli po ukončení výstavy i malíř-
ské dílo domů a já věřím, že je bude pohled na 
ně vždy těšit.

O  to větší zklamání přinesl velmi malý zá-
jem místních – pouhé 64 prodané vstupenky za 
5 otevřených dní výstavy asi hovoří za vše. 

Děkuji přesto těm všem, kteří pomohli s in-
stalací výstavy (především zaměstnancům 
městyse, paní Petře Zářecké a  těm zastupite-
lům, kteří si po půldnech či dnech vyměňovali 
službu a strávili zde ochotně část svého volného 
času). Děkuji rovněž všem, kteří se přišli podívat 
a nechali na sebe chvíli působit výtvarné umění 
a těší mě, že návštěvu výstavy nevynechala ani 
mateřská škola.

A  abych nehodnotila návštěvnost příliš 
pesimisticky – půjčím si slova malíře - pana 
Josefa Macka, který říká: “Nemaluji pro efekt, 
ale pro potřebu sdělit, co cítím, a  i  kdyby jen 
jeden obraz zaujal, byť jen jediného člověka, 
a udělal mu radost, nemaloval jsem zbytečně.“

Tak tedy - i kdyby naše výstava potěšila jen 
jednoho jediného člověka, nebylo naše úsilí zby-
tečné.

Jana Trejtnarová

Děti z mateřské školy na výstavě obrazů v kunvaldské 
sokolovně

 Hudební doprovod na zahájení výstavy – Věra a Pavel 
Tátošovi
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Vánoční zpívání aneb Covidu navzdory

Afrika snů a skutečnosti

Rozhovory Poledníku

Když jsem někdy koncem října objevila 
na e-mailu nabídku na vystoupení hudebníků 
Jaroslava Moravce a Lucie Luxové (takto sku-
pina Duo Ťuk), velmi jsem ji uvítala. 

Původně jsme společně zamýšleli koncert 
uskutečnit ve velmi komorním prostředí Domku 
Na Sboru, vše se s vlastníkem objektu ČCE do-
mluvilo, avšak jak postupoval čas a zpřísňovala 
se opatření, vypadalo to, že by hudebníci mohli 
hrát tak maximálně pro pět lidí. 

Říkala jsem si, že atmosféra Domku by byla 
velmi pěkná, ale kdybychom tak mohli koncert 
alespoň živě přenášet. Nejsou zde však tyto 
technické možnosti. 

Proto jsme s  Romanem Vagnerem zapře-
mýšleli nad jinou možností realizace vystoupení, 
a po schůzce s protagonistou koncertu panem 
Moravcem padla volba na restauraci sokolov-
ny – je to menší prostor než sál, je tu teplo :), ná-
stroje nebudou tak trpět a můžeme udělat živý 
přenos. Velmi jsem se těšila a skutečně jsem si 
nemyslela, že nakonec budu moci koncert sledo-
vat pouze na počítači. Ale čínský virus si nevybí-
rá, takže mě několik dní před konáním koncertu 
zavřel na dva týdny doma. 

S  minimálními technickými možnostmi 
byl přenos koncertu nikoli špičkový, ale dob-
rý a pro ty, kteří chtěli, byl určitě pohlazením 

po duši. A jak jsem zaznamenala, nebyla jsem 
sama, kdo poslouchal.

A pohlazením po duši – především pro mě – 
bylo vědomí, že se našly kromě Romana Vagnera 
i další ochotné kolegyně – paní Zdenka Jurčanová 
a Alena Foglová, které za mě zaskočily při samot-
ném koncertu a paní Petra Zářecká, která pomoh-
la s přípravou prostoru – moc jim za to všem dě-
kuji. Děkuji za to, že se koncert díky jim uskuteč-
nil – Covidu navzdory. A samozřejmě i díky Sokolu 
Kunvald, který nám vždy ochotně poskytne pro-
story pro podobné akce. 

Nakonec bylo nachystáno souladu aktuální-
mi předpisy asi 17 míst, která sice nebyla zce-
la zaplněna posluchači, ale přece jenom někdo 
přišel a potlesk pro vystupující byl skutečně sly-
šitelný! 

Věřím, že jsme se s Duem Ťuk nesetkali na-
posledy a  navážeme další spoluprací – třeba 
právě venkovním koncertem u Domku Na Sboru, 
nebo třeba v příštím roce při rozsvěcení vánoč-
ního stromu u hasičárny, které se letos muselo 
obejít bez veřejnosti, vystoupení našich nejmen-
ších z  mateřské školy a  jen za zvuku koled 
z místního rozhlasu.

Budeme se na další setkání opravdu těšit!
Jana Trejtnarová

Píše se datum 1. 12. 2021 a z medií zaznívá 
smutná zpráva, že tento svět opustil pan Miroslav 
Zikmund – ve věku úctyhodných 102 let. Opravdu 
naplněný život – napadá mě. 

Večer se doma dívám na tři mírně používá-
ním opotřebované svazky cestopisu Afrika snů 
a skutečnosti. V pěkném textilním obalu s kres-
bou na vrchní straně, s úžasnými fotografiemi, 
textem doplněným zdařilými kresbami – vydání 
z roku 1957. V naší knihovně byly svazky vždy na 
viditelném místě, nedaly se přehlédnout. 

Afrika snů a skutečnosti – skutečně mě ty-
hle knihy vždycky fascinovaly a moc se mí líbila 
i jedna z posledních knih Sloni žijí do sta let vy-
daná v roce 2019. Ta vyšla ke 100. narozeninám 
pana Miroslava Zikmunda. 

Cestovatelská dvojice Jiří Hanzelka a Miroslav 
Zikmund pro mě byli vždycky legendami, činoro-
dými lidmi s  fantazií, s  odhodláním uskuteč-
nit své sny, vždy s  pevnými postoji, lidmi usi-
lujícími o  poznání, kteří nepodléhali obecným 
módním trendům, stáli si za svým a překonáva-
li překážky všeho druhu – většinou s humorem 
(a když ne hned, tak s odstupem). 

Stojí snad za to si pana Zikmunda s panem 
Hanzelkou připomenout. Vypůjčím si proto text 
z přebalu výše uvedené knihy Sloni žijí do sta let 
autorů Miroslava Zikmunda, Miroslava Náplavy 
a Petra Horkého – poměrně strohý, ale o to více 
působivý výčet nikoli všech jejich počinů:

„Miroslav Zikmund spolu s  Jiřím Hanzelkou 
přespali na Cheopsově pyramidě, filmovali zrození 



10

sopky, první projeli Núbijskou poušť, žili s ekvá-
dorskými lovci lebek. Procestovali 112 zemí a te-
ritorií celé planety, zdokumentovali svět. Pobývali 
v  Africe, když zanikal koloniální systém, vynesli 
československou vlajku na Kilimandžáro, v  kon-
žském pralese navštívili Pygmeje. V  legendár-
ní Tatře 87 urazili 111  000 kilometrů, vrátili se 
do komunisty zadrátované vlasti. Cestou po Asii 
a  Oceánii zažili rovníkový „Neptunův křest“, ho-
vořili s  prezidenty, s  Gagarinem i  Hillarym, jako 
první projeli napříč Sovětským svazem, posunu-
li hranice možného. V roce 1968 odmítli okupaci 
i nastupující normalizační režim, na dvacet let se 
pak stali politicky nežádoucími osobami. Natočili 
4 celovečerní a 147 dokumentárních filmů, napsa-
li 700  rozhlasových a  300 novinových reportáží, 
prodali 6,5 milionu knih a  jejich publikace patří 
mezi klenoty českého cestopisu. Působivou bilan-
ci Zikmundových aktivit rozšiřuje precizně vedený 
osobní archiv, který tak zařazuje příběh jednoho 
muže do souvislostí téměř posledních sta let a do 
osudu celé historie naší republiky. Obdivuhodný 
příběh této osobnosti inspiruje už několikátou ge-
neraci.“

 
Co říkáte – nestojí za to si oba pány cesto-

vatele připomenout? V chvatu současných běž-
ných dní poznamenaných různými událostmi od 
změny vlády po Covid se mi zdá, že to, že nás 
opustil vzácný člověk, jaksi trochu zapadlo. 
I  když Česká televize vysílala vynikající doku-
menty… přesto… 

Zrodil se ve mně okamžitý nápad zeptat 
se místních, co se jim „na první dobrou“ vyba-
ví, když se řekne: „Hanzelka a Zikmund“. Zeptala 
jsem se nejdříve několika kamarádů, a poté ještě 
požádala o spolupráci paní Martu Gregušovou, 
která pro Poledník připravuje vždy velmi pěkné 
rozhovory. 

Marta se nápadu „chytila“, za což jí velmi dě-
kuji, vzala to i „za humna“ a  já Vám velmi ráda 
předkládám výsledek mého a jejího snažení:

Jaromír Bílek:
Tatraplán v  poušti v  Africe, Jižní Americe, 

cestopisy, filmy z cest, dva postarší skromní pá-
nové, kteří byli schopni velice poutavě vyprávět 
o svých cestách a zážitcích z nich, ale také rov-
ní, charakterní lidé, kteří si stáli za svým názo-
rem i přes persekuce a šikanu v době normali-
zace a svých postojů a morálních hodnot se oba 
drželi do konce svých životů. 

Daniela Bolečková:
Pokud někdo řekne pan Zikmund, neodmys-

litelně k němu patří pan Hanzelka. Tito dva páno-
vé jsou představiteli dobrodruhů, kteří dokázali 

svými fotografiemi z  různých koutů Země před-
stavit životy tamních obyvatel, žijících pro nás na 
neobyčejných místech Země, a poutavým vyprá-
věním nás přenést do jejich světa.

Josef Vágner:
Tatrovka, cesta kolem světa, ten jejich úžas-

ný archív, reprezentace republiky, veselé povahy 
a nadhled nad věcí, jako asi málo kdo. Ale mys-
lím, že to se vybaví každému, když ta jména za-
slechne…

Jana Frimlová: 
Skláním se nad aktivním, tvůrčím, ctižádosti-

vým životem obou cestovatelů, fotografů a doku-
mentaristů. Co od života chtěli, to dokázali a že 
museli překonat mnoho obtížných překážek a ná-
strah. Oba vstoupili do síně slávy nesmrtelných 
Čechů, o kterých se budou psát zeměpisné dějiny 
a dětem je učitelé budou připomínat stejně jako 
Emila Holuba. Dávali nám poznat svět v době, kdy 
cestování nebylo běžné ba ani možné. Cítím jejich 
vůli, sílu, schopnosti a odhodlanost.

Jaroslav Jakubec: 
Byli to hrdinové mého dětství. V  roce 1952, 

kdy vyšla jejich kniha Afrika snů a  skutečnos-
ti, mi bylo deset let. Žil jsem na vesnici a ani ne-
vím, jak jsem se k  této knize dostal. Hltal jsem 
každé její slovo, a  hlavně prohlížel fotografie. 
Obdivoval jsem jejich auto, Tatru, a byl hrdý na to, 
že tito cestovatelé, a to nádherné auto je od nás 
z Československa. Teprve z rozhovorů s cestova-
teli v nedávné době jsem se dozvěděl, že jejich 
první cesta byla vlastně velmi úspěšná reklamní 
cesta pro získání zájemců o  výrobky kopřivnic-
ké Tatry. Šlo nejen o Tatru, ale vůbec o šíření slá-
vy značky „Made in Czechoslovakia“. Ještě dnes 
na tuto značku s obdivem vzpomínají lidé nejen 
v Africe. Škoda, že už se nedá využít ve prospěch 
naší země.

Jiří Jindra:
Letos na Vánoce to bude 49 roků, když mi 

pod stromečkem zasvítily oči nad tlustou kni-
hou cestovatelů Hanzelky a  Zikmunda o  himá-
lajském dobrodružství. Knihu jsem doslova zhl-
tl a v paměti malého kluka zůstala kapitola o ná-
hodném setkání obou cestovatelů s horolezcem 
Edmundem Hillarym. Popis a povídání o vysoko-
horském prostředí, výstupy a  zajímavé názory. 
Hory jsou lákavé i dráždivé. Při pokoře k nim člo-
věk zažívá opojné zážitky. Tito dva velcí cestova-
telé mi byli velkým klukovským vzorem. Našemu 
národu i celému světu ukázali, že při pečlivé pří-
pravě a veliké vůli, si člověk může splnit i tako-
vé cestovatelské sny, které se zprvu zdají být 
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neskutečné. Cestovatelské těžkosti i  násled-
nou velkou politickou nepřízeň té doby, zdoláva-
li oba velcí mužové naprosto obdivuhodně a vě-
řím tomu, že cestovatelské opojení je neopouště-
lo celý jejich život.

Bára Nováková:
Já hodně cestuji, ale jsme v  jiném století. 

Vše je dnes jednodušší, bez překážek a s  inter-
netem v  kapse. Nic takového pánové Zikmund 
a Hanzelka neměli. Museli hodně chtít, musela to 
být velká vášeň. Obdivuji, že se v té době vrátili 
zpátky. Byli odvážní a „co chci, to dokážu“ u nich 
platilo dvojnásob.

P. Dostálová z Dlouhoňovic:
Vzpomínám si, že někde v  knihovně máme 

knihu od těchto dvou pánů. Jako mladá jsem si 
v ní četla a moc se mi líbil zápal a nadšení obou 
pánů do cestování. Léta jsem ten cestopis ne-
vytáhla, až s nedávným úmrtím jednoho z pánů, 
jsem si na knihu vzpomněla a  když teď takhle 
o tom mluvíme, asi v rámci vánočního úklidu pro-
hrabu knihovnu a zase si ji přečtu. Díky za podnět.

Z. Kráčmer z Lanškrouna:
Od těchto dvou pánů jsem se naučil říkat 

„Když Bůh dá“. Vyčetl jsem, že to poprvé použi-
li při cestě po Africe. Měli tenkrát dojet do něja-
kého města, ale porouchalo se jim auto a bez dílu 
z  Československa nešlo opravit. Čekali tedy, až 
jim Tatra pošle tento díl a pak v cestě pokračo-
vali. Od té doby raději vždy říkali: „dojedeme tam, 
když Bůh dá“. Můj děda, který krom hraní divadla 
a focení sbíral i knihy, měl od těchto dvou pánů 
všechny cestopisy. Vzpomínám si třeba na cesto-
pis Tam za řekou je Argentina, Obrácený půlmě-
síc, nebo Srí Lanka. Po revoluci ještě vyšel Cejlon, 
ten už jsem kupoval já. Rád jsem si v těchto kni-
hách četl.

L. Svobodová ze Žamberka:
Díky za otázku, zrovna nedávno jsem se nad 

těmito pány cestovateli zamýšlela. Plánovala 
jsem totiž dovolenou a  s  různými covidovými 
omezeními, které přináší tato doba, jsem oprav-
du otrávená. Vzpomněla jsem si na Hanzelku 
a Zikmunda. Jak oni to měli složité a jejich odhod-
lání překonalo veškeré překážky, navíc ta doba 
bez internetu,… To mi dalo velkou motivaci a sílu, 
takže taky překonám překážky, dodržím veškerá 

opatření a na dovolenou vycestuji. Myslím, že by 
mi to oba pánové odsouhlasili.

Jaroslav Flekr:
Tito dva pánové cestovatelé byli také skvělí 

obchodníci. Dali světu vědět o naší vlasti a také 
o kvalitní značce Tatra.

Daniela Krejsová:
O  pánech cestovatelích Zikmundovi 

a  Hanzelkovi jsem se poprvé dozvěděla už 
v  dětství od babičky Adamcové, která měla 
v knihovně jejich cestopisy.

Pak jsem o  nich slyšela až v  devadesátých 
letech, kdy se vydal Miroslav Zikmund s  publi-
cistou a  cestovatelem Miroslavem Náplavou do 
Austrálie. To byl jediný kontinent, který při svých 
předešlých cestách s Jiřím Hanzelkou nenavští-
vil. Tuto cestu tentokrát absolvoval už bez ne-
mocného Jiřího Hanzelky, ale jak říkal, nebylo 
dne, aby si na Jirku nevzpomněl. V  té době mu 
bylo více jak 70 let.

Pan Zikmund byl pečlivý systematik, bez je-
hož až puntičkářské posedlosti zaznamenávat 
informace o  probíhajících cestách (deníky si 
psal vlastně celý život), by nevznikly jejich knihy 
a filmy.

Pánové Zikmund a Hanzelka pro mě jsou svo-
bodomyslní dobrodruzi a cestovatelé, velcí vlas-
tenci a oba přímí a charakterní lidé. 

Svými knihami a filmy inspirovali a stále in-
spirují cestovatele dalších generací a mají násle-
dovníky, jako jsou např. Petr Jan Juračka nebo 
Ladislav Zibura, takže jejich odkaz žije dál.

Legendární Tatra pod granitovými skalami Džebelu 
Kasala – Súdán (foto z knihy Afrika snů a skutečnosti)
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Dobré zprávy

Kunvald – historie obce a osídlení (kniha)

Poděkování Petrovi.

Nevím, kdy přesně v tiskárně spatřila kni-
ha světlo světa, ale já ji poprvé vytištěnou uvi-
děla 26. listopadu minulého roku, kdy jsme 
si hotové výtisky byli v  tiskárně Grantis Ústí  
nad Orlicí vyzvednout. Naplnilo se tak něko-
likaleté úsilí a  práce autorů pánů Stanislava 
Adamce a Kamila Moravce. 

Jsem velmi ráda, že jsem u toho mohla být 
a napomoci svým přispěním vzniku knihy. A ne-
smím zapomenout na MVDr. Jaromíra Bílka 
a poděkovat mu, protože on jako první mě oslo-
vil s tou myšlenkou. Najít pana Adamce pak ne-
byl již tak těžký úkol. Dohodnout se bylo malič-
ko složitější. Vzpomínám si, že jsem jej napo-
prvé nezastihla úplně v nejlepší zdravotní kon-
dici, na konec našeho rozhovoru však přislíbil, 
že se na Kunvald „podívá“ a dá vědět. 

Uplynul nějaký čas a  já se odhodlávala 
k další návštěvě, když se mi pan Adamec ozval 
a dohodli jsme se. Měla jsem tehdy velkou ra-
dost. A tak jsem měla možnost v průběhu celé 
té doby jej poznat a  spolupracovat se skvě-
lým člověkem, zapáleným pro věc, se zkuše-
ností z několika podobných již napsaných knih, 
s přehledem, co, kde a jak hledat, erudicí, ale 
také s člověkem současně neztrácejícím nad-
hled a profesionalitu. 

A  jsem přesvědčena, že je dobře, že knihu 
o Kunvaldu napsal někdo zcela nezávislý, někdo, 
kdo nebyl a není zatížen místními poměry. Byla 
a je to jeho obdivuhodná práce, před kterou sme-
kám pomyslný klobouk.

Děkuji rovněž všem, kteří se zapojili a po-
mohli mi při shánění podkladů především 
z 20. století, děkuji za ochotu a vstřícnost všem, 
kteří mi ochotně na požádání, nebo i sami po-
skytli rodinné fotografie a  dokumenty. Nebylo 

možné s ohledem na rozsah knihy uveřejnit úpl-
ně vše, ale snažili jsme se s panem Adamcem 
vybrat reprezentativní fotografie – a to nejen ty 
historické – vypovídající o lidech i době. 

Děkuji rovněž paní Jitce Lyerové za nezištné 
poskytnutí rozsáhlého souboru fotografií téměř 
všech kunvaldských nemovitostí, které jsme se 
rozhodli s jejím souhlasem vydat na CD jako pří-
lohu knihy a jako autorské dílo, které je publiko-
váno tak, jak bylo pořízeno.

Vznikla tak, myslím, výpravná kniha s  více 
než 500 stranami textu včetně fotografií. Je 
vytištěna na křídovém papíře s pevnou lamino 
obálkou. Součástí knihy – jak bylo již uvedeno 
výše – je i CD s fotografiemi kunvaldských obyd-
lí, pořízených v roce 2015 paní Jitkou Lyerovou.

Korektury zabraly nějaký čas, a také vzhle-
dem k potížím s papírem, s nemocností a nedo-
statkem lidí v tiskárně se zhotovení maličko pro-
táhlo. Nakonec se ale vše podařilo ještě v roce 
2021. 

Je mi trochu líto, že jsme nemohli s  pány 
Adamcem a  Moravcem knihu řádně „pokřtít“ 
a takto představit veřejnosti, ale doba je pros-
tě taková a s tím, že leccos nevyjde tak, jak by-
chom si přáli, nebo jak jsme byli zvyklí, se pros-
tě musíme srovnat. Věřme, že ještě třeba bude 
příležitost oba pány autory pozvat na besedu 
nad knihou.

Cena knihy je 590,– Kč, a pokud jste si ji ne-
stihli zakoupit v prodejních dnech před vánoce-
mi, je možné  si  ji  zakoupit  na Úřadě městyse 
Kunvald v úřední dny. 

Případně se lze dohodnout i na jiném termí-
nu po telefonické domluvě na mém telefonním 
čísle 724 524 314. 

Jana Trejtnarová

Milý Petře Kavko.
Co bychom si bez Tebe a Tvé plošiny při insta-

laci vánočních světel na smrk u kapličky počali!
Moc děkujeme za ochotu a nezištnou pomoc 

a  jsme rádi, že k  tomu vedeš i  své syny, Petra 
a Martina.

Všichni se s potěšením díváme na tu rozsví-
cenou krásu, která nás hřeje u srdíček.

Za kunvaldský spolek SouSedíme ještě jed-
nou velký dík!

Hana Jindrová
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Okénko farnosti

Svátek všech svatých a památka zesnulých

Malířská soutěž Vánoční svátky 

Tříkrálová sbírka

Začátkem listopadu, kdy si tyto dva svátky 
připomínáme, navštěvuje hřbitovy rekordní po-
čet pozůstalých. Místa věčného odpočinku na-
šich blízkých jsou krásně upravena a rozzářena 
svíčkami. Zvláště po setmění je to opravdu krás-
ná podívaná. 

Je však také patrné, na kterém hrobě nikdo 
svíčku nezapálil. Děti z Misijního klubka každo-
ročně zapalují svíčky právě na těchto opuště-
ných místech našeho horního i  dolního hřbito-
va. Často to jsou hroby bez náhrobků, proto se 
můžeme jen domnívat, kdo v nich asi odpočívá. 

Děti vždy mají velkou radost, že i těmto ze-
snulým svítí svíčka a na závěr návštěvy hřbitova 
na ně samozřejmě také vzpomínáme ve společ-
né modlitbě.

Marta Gregušová

Na podzim, v  den svátku Narození Panny 
Marie, jsem pro děti vyhlásila malířskou vý-
zvu. Jejím cílem bylo co nejvěrnější vyobraze-
ní kapličky na dolním Kunvaldě, v níž se v ten-
to svátek slavila pouť. Nejprve jsem si mysle-
la, že se této výtvarné akce zúčastní jen děti 
z Misijního klubka. Informace se však rozkřik-
la a k mé radosti projevili zájem i další výtvar-
níci, převážně z dolního Kunvaldu. Z toho dů-
vodu jsem velmi uvítala nabídku paní Moniky 
Jindrové, zakončit soutěž a ocenit výtvarníky při 
rozsvícení vánočního stromku u kapličky. Kde jin-
de by se měla výtvarná díla vystavit, než právě  
u kapličky. Anička Dlabková s Monikou Jindrovou 
daly všechna díla do fólii, aby se při vyvěšení ne-
poškodila. 

I přes husté sněžení, které celou akci prová-
zelo, vládla bezvadná nálada a děti si užily krás-
ný podvečer zakončený rozsvícením stromu, od-
halením lavičky a  předáním sladkostí a  malíř-
ských potřeb všem výtvarníkům. Děkuji orga-
nizátorům za spolupráci a  perfektní přípravu. 
Také děkuji panu senátorovi Ing. Petru Šilarovi, 
který věnoval finanční prostředky na nákup ma-
lířských odměn.

Marta Gregušová

Půlnoční bohoslužba se letos v  naší far-
nosti nesloužila, z důvodu malé účasti věřících 
v  minulém roce. Ostatní vánoční svátky však 
byly slaveny v našem kostele, vždy v půl devá-
té ráno.

Během vánočního času se také konala dět-
ská bohoslužba, kterou děti doprovodily kole-
dami a vánočními písněmi. To vše k oslavě, cti 
a chvále narozeného Ježíška. 

Během vánočních prázdnin se také připra-
vovala Tříkrálová sbírka. Děti chystaly kostý-
my králů a ladily se trasy jednotlivých skupinek. 
Věříme, že letošní sbírku už pandemická situa-
ce neovlivní, jako se to bohužel stalo v minulém 
roce.

Marta Gregušová

Tříkrálové koledníky můžete letos očekávat 
u svých dveří v termínu od pátku 7. 1. do neděle 
9. 1. 2022. V neděli bude pokladnička k dispozi-
ci i v kostele.

Marta Gregušová

Děti z Misijního klubka zapalují svíčky na zapomenu-
tých hrobech
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Zelený sloupek

U nás v Blatinách a hlauně na Rovině byl les docela blízko…

Sportovní den mládeže s TAJV v Kunvaldu

Ptáci v zimě na krmítku – milý obrázek ví-
daný v zimním období u téměř každého domu. 
Sáhla jsem náhodou opět po knize, ke které se 
ráda vracím – „Vejchysty do říše baječin“ Josefa 
Korejze Blatinského (Blatiny u Javornice), a tak 
Vám v tomto čísle přináším kousek jeho rázovi-
tého vyprávění z dob, kdy bylo na horách a čas-
to i v podhůří nelehké živobytí…snad i Vás úry-
vek poetického textu v  podorlickém nářečí 
„práuje o ptáčcích“ potěší stejně jako mě vždy, 
kdykoli po této knize sáhnu:

Jakmile napad prúni sníh, strnadi přilítli pří-
mo až ke stavení a na hnojisku se to jima jen žlu-
talo. Kvíčaly lítaly na jeřabiny a vostatní ptáčko-
vé si rádi sedávali na vokna. Já jsem jim tenkrát 
stlouk z prkýnek krmítka a taky jsem je přikrmo-
val, i  dyž se tvrdilo, že si voves seberou sami. 
Dětem se sníh velice líbil. Poškovaly se, klouza-
ly a jezdily na mošnách i z toho nejprudšího ko-
pečka. A za to byly doma moc často hubovány. 
Dyž byl sníh vlhkej, váleli sme z něho veliký kou-
le a z nich se pak staujeli sněhuláci – s koštětem 
v ruce a se starým hrncem na hlauje.

U nás v Blatinách a hlauně na Rovině byl les 
docela blízko a ptáčkové spólu se zvířátkama tam 
bejvali dycky jako doma. Vod samýho svítání až 
do soumraku bylo šade plno zpěvu a náramnýho 
křiku, zláště z  jara. Na samých vrcholkách smr-
ků zpívali kosi a drozdi. A moje maminka, ta dyc-
ky tuze moc ráda poslouchala, jak ptáčkové pěk-
ně zpívají.

Strnad se hlásil svým si, si, si, si, sí, pěnič-
ka zas tik-tak-tik, sýkorka trrrrrrk, třasák mlaskal 

a přitom čile mrskal svým vocáskem, pěnkava se 
hlásila rrr-pink-pink, konipas si u louže vesele po-
piskoval, rychle pobíhal a přitom klátil svým věč-
ně neposedným vocáskem, žluva se porád vohla-
šovala svým ťu-ťu-ťu, kukačka kukala kuku – ško-
da jara, kluku; holub, ten kukroval kukrů-kukrů, hr-
dlička turovala tur-tur, datel vostře jéčel pidí, stra-
kapoud volal kyh-kah-kyh a  koroptvičky na póli 
furt křičely štyry-štyry a čím dál víc vzácnější kře-
pelka nabízela pět peněz-pět peněz.

V  dutinách starejch stromů a  v  luftnikách 
u chlíva hnízdily sýkorky. Dřiu jich tam bylo mno-
hem víc, ale dnes už neuvidíme ani sýkorku paru-
kářku se štětičkou. U nás je nejvíc velkejch koňa-
der a vobčas přiletí i menčí modřinky. Tu a tam 
se u  nás vobjevil i  maličkej přičadlej uhelníček 
a někdy dokonce i vocasatý mlynářky. V malejch 
a  hustejch smrčkách nedaleko Studánky sídlil 
v umělým hnízdě střízlíček.

Pěnkava mívala taky moc pěkný hnízdečko 
vystlaný peříčkama a  žíněma. Někdy u  nás síd-
lil i docela malej zvonek. Velice často poletoval 
v  lese strakapoud a s ním i sýkorky, králíčkové, 
ale i takovej docela malej ptáček s vohnutým ší-
dlovitým zobáčkem, nazývanej šoupálek. K rym-
níku zas někdy přilítnul ledňáček a v potůčku se 
rád šplouchával skořec vodní. V dutinách lesních 
stromů hnízdil takovej zlášní namodralej pták – 
brhlík. Sojáků, těch je u  nás taky víc než dost. 
A docela blízko v lése hnízděj i vrány, dřiu vodnes-
ly tu a tam ňáký to kuřátko. Taky tu často slíděj 
káně spólu s krahujcem.

Jana Trejtnarová

Sportovní den byl zrealizován ve středu 
10. 11. 2021 ve večerních hodinách v místní 
sokolovně u základní školy. 

Jednalo se celkově o  1. ročník spor-
tovní akce TAJV pro místní mládež a  žáky 
ZŠ Kunvald. Účastníci turnaje TAJV společně 

soutěžili v  tenise, házené, florbale, fotbale 
a frisbee. Celkově byly ve hře 4 soutěžní sku-
piny po 5-6 hráčích. Každá sportovní aktivita 
byla doprovázena hudbou a signálním označe-
ním se zahájením hry včetně ukončení soutěž-
ního kola. 

Sport
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Sokolský půlmaraton v Kunvaldu vyhráli Moravec a Nováková
Martin Moravec z  Letohradu a  domá-

cí Barbora Nováková vyhráli osmý ročník 
Sokolského půlmaratonu v Kunvaldu u Žamberka, 
v podhůří Orlických hor. Závod se uskutečnil za 
pravého podzimního počasí. Chladno, vítr a  při 
startu i sprchlo a byl zařazen do Iscarex Cupu. 
Obrátková silniční trať se běžela dvakrát a byla to 
délkou poctivá půlka, ale navíc měla slušný sou-
čet stoupání – 400 metrů. Kopce byly dlouhé, 
táhlé, v každém „okruhu“ dva s délkou cca dva 
kilometry a několik kratších. Takže nic sprinter-
ského.

Historie Kunvaldu je spojena se založe-
ním církve Jednoty bratrské v roce 1457. Nyní 
má i  svoji běžeckou star. Žije zde Barbora 
Nováková, jedna z našich nejlepších maraton-
kyň, osobák má pod tři hodiny. Vyhrála i  po-
slední tři ročníky Sokolského půlmaratonu a nej-
lepší čas zde má pod 1:30. „Před pěti lety to byl 
můj první běžecký závod, který mi naznačil, že 
bych mohla dobře běhat delší tratě“, Tehdy za-
běhla pod 1:40. Bára „Nowis“, její přezdívka, le-
tos vyhrála třeba Bratislavský maraton a byla 
druhá v Ostravském. Pražský v květnu dala za 
3:00:42. „Ráda bych to letos ještě pod tři zku-
sila, a proto pojedu na konci listopadu na ma-
raton do Řecka“.

Traťové rekordy z  třetího ročníku drží 
Filip Záveský z  Iscarexu časem 1:14:21 
a  Taťána Metelková z  Hradce Králové ča-
sem 1:26:03. Mezi vítězkami je dále Markéta 
Černá z Lanškrouna a dvakrát zde byla nejlep-
ší Martina Vévodová, nyní Hrdinová, žijící nyní 
v Jablonném nad Orlicí.

Letošní ročník vyhrál za 1:24:21 Martin 
Moravec. Z  jeho sourozenců stojí za zmínku 

sestra Klára, která běhá na špičkové úrovni dál-
kové závody na běžkách. Martin byl nejlepší 
i  v  prvním ročníku, kdy dosáhl času pod 1:21. 
Třetinu závodu měl soupeře v Tomáši Kynclovi 
z Holic – 1:27:29, nejlepší čtyřicátník. Celkově 
třetí byl Jiří Kylar, který na nedávném Vysockém 
krosovém odřel z  třetího místa závod a  projel 
bronz ve finiši – 1:27:45. Čtvrtý byl známý orien-
ťák z Lohenic u Přelouče Petr Frosch – 1.29:39.

Bára „Nowis“ běžela v úvodu kolem desáté-
ho místa, ale nakonec podala i v druhé půlce vy-
rovnaný výkon a bylo z toho celkové páté mís-
to – 1:31:35. „Včera přišly nové boty, tak jsem 
je hned nasadila a jsou super. Navíc se mi dnes-
ka fakt běželo dobře. Jen škoda toho počasí. 
Chtěla jsem to dát pod hodinu a půl. Třeba to 
klapne v tom Řecku“. Za Bárou doběhl nejlepší 
padesátník Roman Buriánek.

Druhou ženou na celkovém 25. místě 
byla Kateřina Pirklová z  Letohradu, která má 
v  Iscarexu skoro vyhrané ženy 45–54 let – 
1:47:33. Hned za ní, ale po celý závod s  řád-
ným odstupem, doběhla Romana Barvínková 
ze Žamberka – 1:50:59, která více jak polovinu 
závodu běžela s oddílovou kolegyní Romanou 
Pavelcovou – 1:51:58, která průběžně nad 
45 let nyní vede.

V Kunvaldu se také běžela poctivá čtvrtka 
se startem pět minut po půlce. Vyhrál František 
Fajfr za 44:16 a Blanka Vlková za 60:41.

Po skončení běžecké části se na trať půl-
ky vydali závodníci na koloběžkách. Nejlepší 
byl za 49:53 Radoslav Maixner z  Pardubic. 
V  ženách uspěla z  pořádajícího oddílu Sokol 
Kunvald Petra Fořtová – 58:41.

Za TJ Sokol Kunvald Eda Štumpf

Do finálového rozstřelu postoupila ta nej-
lepší skupina dětí, kde si to samotní účastníci 
rozdali o celkové umístění v turnaji (1.–3. mís-
to). Nejúspěšnější sportovec z  Kunvaldu po-
stupuje na Národní finále v  Poděbradech 
(9. 12. 2021), kde bude svým jménem a spor-
tovními výkony reprezentovat Městys Kunvald.

Nejlepší finalisté turnaje získali věcné od-
měny, diplomy za umístění na turnaji a mnoho 
dalších sponzorských cen. Každý účastník akce 
byl odměněn a  motivován k  účasti na dalším 
sportovním projektu TAJV v Kunvaldu.

Děkujeme za finanční podporu sportovní 
akce Městysu Kunvald a všichni se již společně 
těšíme na 2. ročník turnaje v roce 2022.

Mgr. Jan Váňa, Organizátor projektu TAJV, www.tajv.cz
Spotrovní den mládeže TAJV v Kunvaldu
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ŠACHY
Po roční pauze způsobené covidem byly opět zahájeny krajské soutěže i za účasti našeho oddí-

lu- ŠO K.a.s. Kunvald. Letos to bylo již neskutečnách 50 let, kdy Kunvald podal přihlášku do soutěží.
K  dnešnímu dni má oddíl 51 registrovaných hráčů včetně mládeže a  do soutěží v  rámci 

Pardubického kraje zapojeny 4 družstva.
*Krajský přebor II východ

1. kolo 17. 10. 21 Letohrad B – Kunvald 3:5
Výhra E. Dvořák, P. Hejl, V. Matoulek, remíz J. Buráň, P. Vymetálek, R. Hodek, J. Tobiška
2. kolo 7. 11. 21 Horní Čermná – Kunvald 3:5
Body J. Buráň, V. Matoulek, remíz P. Vymetálek, R. Hodek, M. Stůj, E. Dvořák, St. Krčmář, P. Hejl
3. kolo 21. 11. 21 Kunvald – Moravská Třebová 2:6
Výhra J. Buráň, remízy St. Krčmář, P. Hejl
4. kolo 5. 12. 21 Česká Třebová –Kunvald 6,5:1,5
Remízy E. Dvořák, St. Krčmář, J. Tobiška

Kunvald je po 4 kolech na 5. místě. 19. 12. 21 sehrál utkání se Svitavy B (hráno po uzávěrce zpravo-
daje) v Klášterci nad Orl..

*Krajská soutěž sever
1. kolo 10. 10. 21 D. Čermná –KUD 3:2, Nekoř –KUC 3,5:1,5, H. Čermná B–KUB 3:2
2. kolo 31. 10. 21 KUD–Mistrovice B 2,5:2,5, KUB–Jablonné 2,5:2,5, KUC–H. Čermná B 2,5:2,5
3. kolo 14. 11. 21 Nekoř KUD 2:3, Žamberk B–KUB 3:2, Jablonné–KUC 2,5:2,5
4. kolo 28. 11. 21 KUD Mistrovice C 3:2, KUC–Žamberk B 2,5:2,5, KUB–Mistrovice B 2,5:2,5
5. kolo 12. 12. 21 H. Čermná B KUD 2:3, Mistrovice B KUC 1,5:3,5, Misrtrovice C KUB 2,5:2,5

Tabulka po 5. kole: Kunvald D je na 2. místě, „C“ 6. místo, „B“ na 8. místě ( celkem 10 družstev).

Memoriál Járy Masopusta – 23. ročník v rapid šachu se odehrál v Mistrovicích 13. 11. 21 za účas-
ti 88 hráčů z toho z Kunvaldu 6 borců. V první polovině tabulky se umístili 34. J. Tobiška, 36. E. Dvořák, 
39. P. Hejl.

*Šachy mládeže
1. kvalifikační turnaj mládeže ve všech kategoriích se odehrál v České Třebové 16. října 2021.
HD 10 3. Robin Hájek 5/7, 7. F. Faltus 3/7
HD 12 13. S. Koukol 3/7
HD 16 6. E. Vágnerová 4/7 (nejlepší dívka)
Robin Hájek si odvezl diplom a bronzovou medaili a postup do krajského finále.

Za ŠO K.a.s., E.Dvořák
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oznamuje dobrou zprávu o

Cvičení pro ženy a muže 60+
Cvičení se koná od listopadu za dodržování aktuálně platných protiepidemických nařízení. 

Jde to!
Budeme pokračovat i v novém roce 2022, a to v pondělí od 17 h dne:

3. 1., 17. 1., 31. 1., 14. 2., 28. 2., 14. 3., 28. 3.
Pokud váháte, přijďte se nejdříve podívat. I procházka zimní krajinou do sokolovny a zpět domů 

utuží vaše zdraví.

V zdravém těle zdravý duch!

Termíny svozu odpadů v roce 2022
Svoz směsného komunálního odpadu – černé popelnice

3.1. - 17.1. - 31.1. - 14.2. - 28.2. - 14.3. - 28.3. - 11.4. - 25.4. - 9.5. - 23.5. - 6.6. 
- 20.6. - 4.7. - 18.7. - 1.8. - 15.8. - 29.8. - 12.9. - 26.9. - 10.10. - 24.10. - 7.11. - 21.11. - 

5.12. - 19.12.

Popelnice je nutno přistavit ke svozové trase do 6.30 hodin v den svozu. Svoz 
probíhá od 6.30 hodin do 16.00 hodin dle možností svozové firmy.

Svoz plastů a nápojových kartonů – pytle, papír v balících, plechovky 
v pytlích

5.1. - 2.2. - 2.3. - 30.3. - 27.4. - 25.5. - 22.6. - 20.7. - 17.8. - 14.9. - 12.10. - 9.11. - 
7.12.    

Tříděný odpad je nutno přistavit ke svozové trase (na stejná místa jako při svozu 
černých popelnic) do 6.30 hodin v den svozu. Svoz probíhá od 6.30 hodin do 16.00 

hodin dle možností svozové firmy.

Svoz bioodpadů – hnědé popelnice.   
24.3. - 7.4. - 21.4. - 5.5. - 19.5. - 2.6. - 16.6. - 30.6. - 14.7. - 28.7. - 11.8. - 25.8. - 8.9. 

- 22.9. - 6.10. - 20.10. - 3.11. - 18.11.

Nebezpečné odpady 2022
13.4. a 31.8.
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1. Kniha o Kunvaldu – přední strana obálky knihy.
2. Děti z mateřské školy před "svou" – naší školou.
3. Pan Josef Macek a pan Rostislav Knápek Macek při zahájení výstavy.
4. Jablečný týden ve školní družině.
5. Vánoční zpívání – Duo Ťuk – Jaroslav Moravec a Lucie Luxová


